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ÚJRA ÖNÁLLÓ AZ ÁLLATORVOSTUDOMÁNYI 
EGYETEM

Az Emberi Erőforrások Minisztériumának döntése 
értelmében és a felsőoktatási struktúra átalakításá-
nak lépéseként 2016. július 1-jétől az Állatorvostudo-
mányi Kar kivált a Szent István Egyetemből, és Állat-
orvostudományi Egyetem (ÁTE) néven újból önálló 
egyetemmé alakult. A „régi-új” Állatorvostudomá-
nyi Egyetem így nemzetközileg jegyzett, a hazai és 
a nemzetközi felsőoktatási piacon jobban látható, 
mérhető és pozícionálható felsőoktatási intézmény-
nyé vált, amely elismert oktatókat és kutatókat ad 
hazánk és a világ állatorvos-tudományának. Az ÁTE 
újbóli önállóvá válását 2016. június 30-án ünnepelte 
az egyetem a Budapest VII. kerületi székhelyén.

A már most is az ország legjobb felsőoktatási intéz-
ményei közé tartozó Állatorvostudományi Egyetem 
(ÁTE) 2016. július 1-jétől teljes felhatalmazással ren-
delkező gazdája az állatorvosképzésnek és az állator-
vos-tudományi kutatásnak – fogalmazott Balog Zoltán, 
az oktatásügyért felelős emberi erőforrások minisz-
tere. Az ÁTE önállóvá válása mögötti széles körű szak-
mai, politikai és társadalmi támogatottságot mutatja, 
hogy az ünnepségen részt vett Schmitt Pálné Makray 
Katalin asszony zászlóanya, Süllei László érseki hely-
nök a Budavári Nagyboldogasszony templom kanonok 
plébánosa, Steinbach József a Dunántúli Református  
Egyházkerület püspöke, az Ökumenikus Tanács elnöke, 
Őexellenciája dr. Gordan Grlić Radman a Horvát Köz-
társaság nagykövete, dr. Ashaber Wanna Etiópia 
tiszteletbeli konzulja, Jakab István az Országgyűlés 
alelnöke, dr. Hámori József nyugalmazott miniszter,  
L. Simon László akkor még a Miniszterelnökség állam-

titkára, dr. Kovács Zoltán a Miniszterelnökség államtit- 
kára, dr. Palkovics László oktatásért felelős államtitkár, 
dr. Nagy István a Földművelésügyi Minisztérium parla-
menti államtitkára, dr. Vízkelety Mariann az Igazság-
ügyi Minisztérium államtitkára, dr. Kovács Árpád a Költ-
ségvetési Tanács elnöke, dr. Maruzsa Zoltán az Oktatási 
Hivatal elnöke, dr. Friedler Ferenc a Nemzeti Kutatási, 
Fejlesztési és Innovációs Hivatal elnökhelyettese, dr. 
Gyuricza Csaba a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési 
Hivatal elnöke, dr. Bognár Lajos országos főállator-
vos, dr. Oravecz Márton a Nemzeti Élelmiszerlánc- 
biztonsági Hivatal elnöke, dr. Tőzsér János a Szent  
István Egyetem rektora, dr. Mocsai Lajos a Testnevelési 
Egyetem rektora, dr. Patyi András a Nemzeti Közszol-
gálati Egyetem rektora, dr. Szél Ágoston a Semmelweis 
Egyetem rektora, dr. Zoltayné dr. Paprika Zita dékánasz-
szony a Corvinus Egyetem képviseletében, dr. Náray-
Szabó Gábor a Professzorok Batthyány Körének elnöke 
és dr. Janza Frigyes állatorvos ny. rendőr vezérőrnagy.

Az ünnepséget megtisztelték jelenlétükkel még 
mások is. Rector emeritusok: dr. Horn Péter a Kapos-
vári Egyetemről, dr. Molnár József és dr. Szendrő Péter 
a Szent István Egyetemről, valamint helyettes állam-
titkárok, miniszteri biztosok, kormánymegbízottak, 
kancellár urak, dékánok, polgármesterek, a nagykövet-
ségek munkatársai, a szakmai, kamarai és kulturális 
intézmények megjelent vezetői, állatorvos olimpiai és 
világbajnokok, valamint az ÁTE nyugalmazott vezetői, 
rendes és címzetes egyetemi tanárai, oktatói, hallga-
tói, dolgozói és számos határon innen és határon (akár 
az óceánon) túlról érkező gyakorló állatorvos kolléga.

Dr. Sótonyi Péter dékán úr köszöntette először a 
megjelenteket a következő szavakkal:

„Tisztelt Katalin Asszony,
tisztelt Miniszter Úr, 
Elnök Úr,
Püspök Úr,
Érseki Helynök Úr!

Kedves Vendégeink, Hölgyeim és Uraim!

A mai napon egyetemi életünk meghatározó és fel-
emelő pillanatához érkezve, az újra önálló Állatorvos-
tudományi Egyetem ünneplésére gyűltünk egybe az 
ősi Alma Mater falai között, ahol évszázados hagyo-
mányok és őseink hagyatéka él tovább. Mi itt elődeink 
tapasztalatait átvéve megértettük – ez különlegessé Dr. Perényi János felvétele
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is tesz bennünket a magyar felsőoktatásban –, hogy 
az értelem és az érzelem együtt jelenti az embert. Így 
nem szégyellünk érzelmeinknek is tág teret engedni. 
Szeretnénk hinni, hogy ebben a sokszor értéket vesztő 
világban is emberek tudtunk maradni. Így a mai nap 
sikere – mert úgy gondolom, e napot mindnyájan 
sikerként éljük meg – egyszersmind a közös akarat, a 
közös vágyak beteljesedésének dicsérete is. 

Nem leplezhető meghatottsággal állok Önök előtt, 
hiszen a világon elsők közt alapított 229. éves magyar 
állatorvos oktatás számunkra óriási felelősséggel is jár. 
Felelősség a múlt és a jövő iránt.

A hagyomány érték és közösségteremtő erő. Büsz-
kék lehetünk, hogy azokban az épületekben tanulhat-
tunk, oktathatunk – és reméljük, hogy még sok állat-
orvos generáció tanulhat –, ahol olyan személyiségek  
dolgoztak, akik legyőzték az előttük tornyosuló aka-
dályokat. E nagy egyéniségek és a körülöttük kiala-
kult tudományos iskolák tagjai közül számosan beírták 
nevüket a világ egyetemes állatorvos-tudományának 
történetébe azzal, hogy felfedezéseik soha el nem 
évülő nemzetközi figyelmet élveznek. Az ő szellemi 
kisugárzásuk hat a jellemre, és kell, hogy meghatá-
rozza a jövőt, az egész állatorvosi kar magatartását, 
hivatástudatunkat.

Sokszor ér az a vád, hogy mi a múltunkból akarunk 
megélni. Kérdezik is, hogy miért száguldunk visszafelé 
a történelem időalagútjában. Csakhogy nem vissza-
felé, hanem éppen ellenkezőleg, előre haladtunk és 
haladunk. Azok a fák nőnek magasra és állnak ellen a 
legvadabb viharnak is, amelyek gyökere a lehető leg-
mélyebbre nyúlik.

Állatorvosképző intézményünk a legnehezebb egye-
temek közé tartozik, szinte minden magyar állatorvos 
itt végzett, így az itt megalapozott barátságok, közös 
élmények részei annak a kari összefogásnak, szakmai 
összetartozásnak, amelyre még ma is irigykedve tekin-
tenek a kívülállók.

Képzésünkre mindnyájan büszkék lehetünk, amely 
nem az igazi munka és teljesítmények nélkül kiadott 
bizonyítványok csalóka világát tartja fontosnak. Mi 
mindig törekedtünk, hogy az érték legyen az érték-
mérő. Itt a sikerért, a tudásért mindig meg kellett 
dolgozni, de ez adja meg igazán az örömét is, mint 
ahogy Wass Albert írja: »Megtanultam, hogy mindenki 
a hegytetőn akar élni, anélkül, hogy tudná, hogy a bol-
dogság a meredély megmászásban rejlik.« Mi sikerrel 
küzdöttük le a nehézségeket, és ma megelégedetten 
nézhetünk vissza az elmúlt időszakra.

Az elmúlt évtizedek sok változást hoztak, de 229 éve 
töretlenül vallott alapelveink nem változtak. A képzés 
célja ma is az, hogy olyan állatorvosokat képezzünk, 
akik az állatorvosi hivatás bármely területén megállják 
a helyüket. Kezdetben a hadászati szempontból stra-

tégiai jelentőségű lóállomány egészségvédelme állt 
az állatorvoslás homlokterében, később a súlypont 
fokozatosan áttevődött az élelmiszertermelő álla-
tokra. Bár az utóbbi 25 évben egyre nagyobb hang-
súlyt kapnak a kedvtelésből tartott állatok, az elmúlt 
10 évben a szakma figyelme az élelmiszerlánc bizton-
sága felé fordult.

Az állatorvosok tevékenységükből kifolyólag az élel-
miszer-előállítás középpontjában állnak, ami abban 
is megnyilvánul, hogy a hazai egységes élelmiszer-
lánc-felügyelet a korábbi állat-egészségügyi szolgá-
latból nőtte ki magát, a jelenleg hatályos élelmiszer-
lánc-törvényt szintén állatorvosok alkották.

Az elmúlt években több szervezeti egységet is érintő 
változást hajtottunk végre, több új tanszéket alapítot-
tunk. Az oktatás és kutatás nemzetközi színvonalá-
nak fenntartására számos önerőből, saját bevételeink 
terhére végrehajtott nagyberuházás is történt: jelen-
tős tanszéki felújítások, bővítések, vagy talán a leg-
látványosabb, a kertrendezés. Méltán érdemeltük ki a 
»Budapest leghangulatosabb Campusa« címet, és ez a 
mai naptól a kilenc őshonos magyar kutyafajta szob-
rának átadásával még inkább így lesz. Köszönet érte 
Balog miniszter úrnak. Ugyancsak kormányzati támo-
gatással két hét múlva adjuk át a Bethlen Gábor utcai 
oldalon épült 4 új, a XXI. század követelményeinek 
megfelelő előadótermet.

A hazai állatorvosképzés – egyedülálló módon, 
három nyelven – a magyar mellett angolul és néme-
tül is folyik, a világ közel 40 országából érkezett ide-
gen nyelven tanuló hallgatók száma messze megha-
ladja a magyar hallgatókét. Idegen nyelvű hallgatóink 
komoly és felelősségteljes missziót töltenek be, mivel 
a Karunkon folyó oktatás színvonalát az ő tudásuk 
alapján fogják megítélni hazájukban. Eddigi munkájuk-
kal elismerést és megbecsülést szereztek maguknak 
és intézményünknek. Jelenlétük sokszínű, többnyelvű 
közeggé tette Alma Materünket, ahol igazi nemzetközi 
környezetben kultúrákat lehet megismerni és életre 
szóló barátságokat lehet kötni. Hazatérve munkájukkal 
nagyköveteink lesznek a világban.

Alma Materünkben mindig megbecsülték a munkát, itt 
kézzel tapintható a tudomány, a siker, a fejlődés. Ennek 
köszönhető, hogy az Európai Állatorvosképző Intézmé-
nyek Egyesülete döntéshozó testületének határozata 
értelmében intézményünk Európában a 97 állatorvos-
képző intézmény közül hetedikként elnyerte a teljes 
(oktatási és minőségbiztosítási) akkreditációt, ez azt 
jelenti, hogy az általunk kiadott állatorvosi diplomát az 
európai országok minden további honosítási eljárás nél-
kül továbbra is automatikusan elfogadják. A vizsgálat 
nagyra értékelte a Kar nemzetközi összehasonlításban is 
kiemelkedő tudományos teljesítményét, amit az is jelez, 
hogy a Kormányzat »kutató karrá« minősített minket. 
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Ezúton is köszönöm valamennyi kollégámnak azt a 
hozzáállást, amellyel felsorakoztak a magyar állatorvos-
képzés ügye mellett, különös tekintettel a mintegy más-
félezer magyar, német és angol nyelvű hallgató rend-
kívüli elkötelezettségére Alma Materünk irányában. Ez 
az összefogás nemcsak a magyar felsőoktatásban, de a 
világban is példaértékű, és ezt a bizottság is elismerte, 
ugyanakkor egybehangzó véleményként fogalmazódott 
meg, hogy a hazai állatorvosképzés jövőbeli fejlődése 
szempontjából, annak speciális jellegéből fakadóan, az 
önálló egyetemi státusz elsődleges jelentőségű.

Amikor a magyar egyetemek óriási erőfeszítéseket 
tesznek, hogy felküzdjék magukat a világ élvonalába, az 
akkreditációnk által Alma Materünk már ma is az európai 
elit körhöz tartozik. Ezt elismerve a Kormányzat támo-
gatta a Felsőoktatási Államtitkárság javaslatát,így a 2015. 
évi CCVI. törvény értelmében ez év július 1-jétől, a holnapi 
naptól, mint Állatorvostudományi Egyetem, önálló intéz-
ménnyé válunk, amely a magyar állatorvos-társadalom 
egyöntetű örömét és lelkesedését váltotta ki.

Köszönet érte mindazoknak, akik segítették és támo-
gatták az önálló Állatorvostudományi Egyetem létre-
jöttét, akik velünk együtt lelkesedtek, és akik bíznak 
jövőnkben. Sokan felismerték, hogy nekünk önálló arcu-
lattal kell megjelennünk, mivel Magyarországon egyet-
len állatorvosképző intézmény vagyunk, szakmailag csak 
a világ állatorvosképző intézményeihez hasonlíthatjuk 
magunkat. Az önálló arculathoz tartozik az is, hogy mint 
egyetlen állatorvosképző intézmény Magyarország vala-
mennyi agráregyetemével, a Szent István Egyetemmel, 
Kaposvárral, Debrecennel, Mosonmagyaróvárral, Keszt-
hellyel is egyenrangú szakmai kapcsolatokat szükséges 
ápolnunk. Ugyanígy – mivel az orvosképzésből nőttünk 
ki – az orvosegyetemekkel is kiváló tudományos együtt-
működések kialakítására törekszünk. 

Lényegesnek tartjuk, hogy mint önálló Állatorvos-
tudományi Egyetem Európa más állatorvosképző 
intézményeivel közösen könnyebben tudunk uniós 
projektekben részt venni. Célul tűztük ki az amerikai 
akkreditáció elérését, ami nemcsak szakmai, de anyagi 
előnyökkel jár, így tovább tudjuk növelni saját bevéte-
leinket, ami már jelenleg is költségvetésünk több mint 
80%-át teszi ki.

Végül szeretném leszögezni, hogy a Szent István Egye-
temen kiváló kollégákkal ismerkedtünk meg, és köszö-
nöm az Egyetem vezetésének támogatását, és bízom 
benne, hogy nemcsak a személyes jó barátságok, hanem 
az intézményeink közötti jó viszony is folytatódni fog.

Kívánom valamennyiünknek, ha egyszer befejezzük 
pályánkat, hitvallásként mondhassuk el Széchenyi Ist-
ván szavait: »A kevés, mit végbe vittem, kötelesség. 
Elmulasztása szégyen és gyalázat lett volna, ám telje-
sítése sem érdemel dicséretet.«

Isten áldását kérem régi-új Egyetemünkre.”

Dékán úr után Balog Zoltán miniszter úr köszöntötte 
az egybegyűlteket, hangsúlyozva, hogy alapítanak egy 
egyetemet, ami azt jelenti, nemcsak a múltban bíznak, 
hanem a jövőben is. Ezt követően dr. Parragh László, 
a Magyar Kereskedelmi és Iparkamara elnöke, köszön-
tőjében az egyetem és a gyakorlat közötti szoros és 
a jövőben vélhetően tovább erősödő kapcsolatot mél-
tatta. Lezsák Sándor úr, az országgyűlés alelnöke bár 
nem tudott személyesen jelen lenni, de Dékán úrhoz 
intézett köszöntő szavai tolmácsolásra kerültek:

„A Kárpát-medencei történelmi erőtérben fölhalmo-
zott tapasztalati és elméleti, a gyakorlatban is hasz-
nosítható nevelő tudásotok olyan csúcsteljesítmény, 
amely nemcsak a magyar, de a világörökség része is.  
A Professzor hölgyeknek és uraknak, a néhány óra 
múlva immár az Állatorvostudományi Egyetem minden 
munkatársának szívből gratulálok.”

A „Syrinx Állatorvosi Kamarakórus”, Bárdos Lajos: 
Széles a Duna c. művének előadása után egy régi állat-
orvosi hagyomány folytatása, az Állatorvostudományi 
Egyetem zászlóavatása következett. Schmitt Pálné 
Makray Katalin asszony, aki a zászlóanyaságot vállalta, 
tette fel az első szalagot az ÁTE zászlajára. A szalagon 
az alábbi mondat szerepel: „Biztos tudással az állatokért 
és az emberekért.” Ezt követően Balog Zoltán miniszter 
úr, az Emberi Erőforrások Minisztériumának, dr. Sótonyi 
Péter dékán úr pedig az Állatorvostudományi Egyetem-
nek a szalagját kötötte fel, majd Süllei László eszter-
gomi érseki helynök úr felszentelte és Steinbach József 
református püspök úr áldását adta a zászlóra.

120 évvel ezelőtt már szenteltek zászlót Alma Mate-
rünkben. 1896. december 19-én az Állatorvosi Akadé-
mia zászlószentelési ünnepségén dr. Rácz István elnök 
megnyitó beszédének kezdő sorai a következők voltak:

„Minden zászló egy eszmét képvisel és a kik a zászló 
alá sorakoznak, kötelességet vállalnak magokra, a 
melynek teljes odaadással kell megfelelni, ha a zászló-
hoz hívek akarnak maradni.

Dr. Perényi János felvétele
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E ma felszentelt zászló az állatorvosi tudomány sze-
retetének legyen a jelképe, annak a tudomány szerete-
tének, a mely a mezőgazdaságnak és ennek előmozdí-
tásával a hazának anyagi érdekeit is hivatott szolgálni.”

Dr. Hutÿra Ferenc, az Állatorvosi Akadémia igazga-
tója ünnepi beszédében kiemelte: „Pedig hogy ez ifjú-
ság hevül és lelkesedik a magas erkölcsi eszménye-
kért, arról a mai ünnepélyével szép tanúságot tesz. Egy 
zászló körül csoportosul, mely jelezze komoly elhatáro-
zását, hogy kartársi összetartozással közös munkálko-
dásra egyesülve czéltudatosan törekszik az eléje tűzött 
czélok felé és hogy ismereteivel, munkájával a hazának 
szolgálni óhajt.”

A 120 éve avatott zászló megsemmisült, de a Hutÿra 
Ferencné által ajándékozott szalag megmaradt! Dr. 
Lami Gyula professzor úr, az állatorvosi egyetemünk 
doyenje ezt, a már 120 évvel ezelőtt felszentelt szala-
got kötötte fel a zászlóra. A világoskék brokátselyem-
ből készült szalag egyik részén a zászlóanya neve és 
az ünnepély ideje, másik részén a jelszó: „A hazáért és 
tudományért” látható. Hutÿra Ferencné zászlóanya, ma 
napig ható és érvényes szavai a zászlón történő szög-
beveréskor a következők voltak: „Isten áldása kísérje e 
zászlót és az alatta gyülekező ifjúságot.”

A zászlószentelés után dr. Tőzsér János rektor úr a 
Szent István Egyetem nevében – a példaértékű tudo-
mányos, oktatási és kutatói együttműködés elisme-
réseként – díszoklevelet adott át dr. Sótonyi Péter 
dékán úrnak.

Végezetül a magyar állatorvos-társadalom, az Állat-
orvostudományi Kar dolgozói és hallgatói virágcso-
korral köszönték meg Sótonyi Péter dékán úrnak azt a 
hatalmas szervezőmunkát, azt a fertőző lelkesedést, 
amellyel önállósodásunk gondolatát felkarolva tántorít-
hatatlanul haladt előre közös célunk irányába, így Alma 
Materünk bejáratára az a tábla kerülhetett fel, ami leg-
inkább megilleti: Állatorvostudományi Egyetem.

Az ünnepség után az ÁTE parkjában a kilenc őshonos 
magyar kutyafajta szobrát L. Simon László államtitkár 
úr és dr. Sótonyi Péter dékán úr avatta fel, amit állófo-
gadás követett. 
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